
27Nedjelja, 21. studenoga 2004. ZNANOST

DR. DIJANA MATAK-VINKOVIÆ: Novac nikada nije bio moja najveæa pokretaèka snaga, ali cijenim svoj rad.
Uz to, u znanstvenom parku Cambridge postoji kompletno opremljen fitnes centar s teretanom

DVIJE USPJEŠNE HRVATSKE ZNANSTVENICE IZ INOZEMSTVA

DIJANA MATAK-VINKOVIÆ IZ ZNANSTVENOG PARKA U CAMBRIDGE-U

Hrvatska je znanost ogrezla
u konzervativizmu
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GENSKI MARKERI: Buduænost onoga što se kolokvijalno zove »medicina po mjeri èovjeka«

DR. THEA KALEBIÆ, ZNANSTVENICA IZ TVRTKE NOVARTIS

Rezultati u funkciji
industrije 
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MODERNA MEDICINA NA FRONTI: Bolnièki šatori opremljeni su
reflektorima, modernim operativnim stolovima, laboratorijem i
dijagnostièkom tehnikom

RATNA MEDICINA

Magièni flasteri i zavoji od školjki
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N
eka od najveæih dosti-
gnuæa moderne medi-
cine, èiji je cilj zausta-

vljanje nekontrolirano krva-
renje što je uzrokom najve-
æeg broja smrti u dosadaš-
njim ratovima – prvi se put
primjenjuju upravo na vojni-
cima u Iraku.

U Prvom svjetskom ratu
shvatilo se da se oni u šoku
zbog ranjavanja oporavljaju
br�e ako im se odmah pru�i
medicinska pomoæ. Drugi
svjetski rat donio je pak anti-
biotike i transfuziju pune kr-
vi, Koreja je otkrila koristi

od evakuacije helikopteri-
ma, dok su u Vijetnamu ki-
rurzi nauèili kako na samoj
fronti »zakrpati« ošteæene
vene. No, što donosi Irak?
Nikad prije tako napredna
medicinska tehnologija nije
stigla tako blizu ratišta. Nje-
zin je glavni cilj pomoæi
ranjenicima u roku prvog
tzv. zlatnog sata, koji se sma-
tra kljuènim razdobljem za
spašavanje �ivota.

U blješteæe osvijetljenim
bolnièkim šatorima u Iraku s
operativnim stolovima, opre-
mljenim laboratorijem i dija-

gnostièkom opremom koja
se dosad mogla vidjeti samo
u poznatim bolnicama, ame-
rièki se lijeènici posebno
koncentriraju na brzo zaus-
tavljanje krvarenja, što je je-
dan od najèešæih uzroka
smrti. Neka od najveæih me-
dicinskih dostignuæa èiji je
cilj prekinuti nekontrolirano
krvarenje, prvi se put prim-
jenjuju na vojnicima u Iraku.
Jedan od novih zavoja koji je
proizvela amerièka vojska i
Amerièki Crveni kri�, sadr�i
ljudske proteine za zgruša-
vanje krvi fibrinogen i trom-

bin, koji u nekoliko minuta
zaustavljaju krvarenje. Svaki
zavoj košta oko tisuæu dola-
ra.

Drugi je po popularnosti
odnosno uèinkovitosti, zavoj
HemCon od posebno obraðe-
nih školjki morskih raèiæa.
Miris je po octu, a izgled
podsjeæa na lisnato tijesto.
Postavi li se na ranu ili ošte-
æenu arteriju – privlaèi crve-
na krvna zrnca koja uz zavoj
u roku od tri minute formira-
ju ugrušak.Što je krvarenje
veæe, to zavoj br�e djeluje,
ka�u lijeènici. Trenutaèno je

u pokretnim vojnim bolnica-
ma u Iraku oko 1500 komada
zavoja HemCon, a tvrtka se
sprema za još veæu produk-
ciju. Za ratno podruèje još je
va�na i zamjena vrllo nes-
pretne vreæe za intravenoz-
ne slane otopine kompaktni-
jim vreæicama »hetastarch«.
Novi krvni ekspander ne sa-
mo da je lakše transportirati,
veæ u krvno�ilnom sustavu
ostaje du�e od slane otopine
i tako bolje obavlja funkciju
zbog koje se koristi, a to je
odr�avanje krvnog tlaka koji
pada zato što je osoba izgu-

bile previše krvi.
Lijeènici u Iraku posebno

vole QuickClot, eksperimen-
talni prah koji odmah zaus-
tavlja krvarenje. Iako taj
prah zbog naglog istiskivanja
vode i povišenja temperatu-
re mo�e prouzroèiti opekoti-
ne tkiva, dopušta ga se za li-
jeèenje marinaca jer su po-
tencijalne koristi va�nije od
rizika. Vojska ga upotreblja-
va i zasad je spašeno barem
stotinjak �ivota.

PRIPREMILA: VANJA
JAKOVÈIÆ

DUJE BONACCI

D
r. Dijana Matak-Vinko-
viæ diplomirala je ke-
miju na Prirodoslovno-

matematièkom fakultetu Za-
grebu, nakon kojeg je zapoèe-
la znanstvenu karijeru. Tije-
kom desetogodišnjeg rada na
PMF-u u nekoliko je navrata
boravila u inozemstvu na
struènom usavršavanju. Svoju
doktorsku disertaciju, izraðe-
nu na Sveuèilištima u Paviji i
Trstu, obranila je 1997. godine
u Zagrebu.

Nakon rada na nekoliko vr-
lo zanimljivih znanstvenih po-
druèja, od organske sinteze
do bioanorganske kemije,
upravo ju je doktorat usmje-
rio ka strukturnoj biologiji.
Godine 2002. je s fakulteta u
Zagrebu otišla u biotehnološ-
ku firmu Astex Technology u
Cambridgeu te je time karije-
ru u akademskoj sredini za-
mijenila onom u industriji.
Dva njezina najnovija znan-
stvena rada - otkriæe 3D
strukture najva�nijih enzima
za razgradnju lijekova u ljud-
skom organizmu - objavljena
su u presti�nim èasopisima
Nature i Science.

Poèetak kao gostujuæi
znanstvenik

● Što Vas je odvelo do Cam-
bridgea?

U Cambridge sam prvi put
otišla u ulozi gostujuæeg znan-
stvenika poèetkom 1999. godi-
ne. Tu sam godinu provela na
Sveuèilištu, u grupi profesora
Sir Tom Blundella. Iste je go-
dine profesor Blundell osno-
vao svoju privatnu biotehnolo-
šku kompaniju nazvanu As-
tex-Technology. Kompanija je
u vrijeme nastajanja bila èvr-
sto vezana uz Sveuèilište, a ja
sam bila ukljuèena u eksperi-
mente za dokazivanje ideje na
temelju koje je kompanija os-
novana. Veæ tada je postojala
moguænost da zajedno sa su-
prugom, docentom zagrebaè-
kog sveuèilišta na specijaliza-
ciji u Velikoj Britaniji, osta-
nem raditi u kompaniji na ne-
odreðeno vrijeme. Mi smo se
ipak vratili u Zagreb, na svoja
radna mjesta. Ta se odluka
pokazala pogrešnom u kon-
tekstu profesionalnih izazova.
Znali smo da mo�emo više ne-
go što nam dopuštaju zagre-
baèke prilike i dvije godine
kasnije otišli smo tamo gdje
smo to mogli i pokazati.

● Je li se prelaskom iz aka-
demske u komercijalnu zna-
nost promijenio Vaš odnos
prema istra�ivaèkom radu?

Istra�ivaèki rad je u suvre-
menoj znanosti u veæoj ili
manjoj mjeri uvijek komerci-
jaliziran i u svojoj je biti isti
bez obzira na to radi li se u
kompaniji ili u akademskoj
instituciji. Fundamentalna is-
tra�ivanja koja nemaju tre-
nutnu primjenu imaju smisla i
neæe se prestati provoditi u
suvremenim i razvijenim
društvima ni s daljnjom mo-
dernizacijom znanosti. Ona se
pritom ne oslanjaju više samo
na donacije od strane dr�ave
veæ se isprepliæu s tzv. komer-
cijalnom znanošæu putem ko-
mercijalnih ugovora. Znanje i
ideje koje se generiraju u
akademskim institucijama,
farmaceutske industrije pre-
taèu u proizvode koji donose
novac. Zaštita ideja patentima
nije više ekskluzivitet kompa-
nija veæ postaje jednako va�-
na istra�ivaèima na akadem-
skim institucijama. Sveuèiliš-
ta osnivanju privatne kompa-
nije radi financijske eksploa-
tacije ideja generiranih na nji-

ma. Kompanije u startu imaju
mali broj ljudi, svega nekoliko
zaposlenika i poèetni kapital
za oko godinu ili dvije. U tom
razdoblju postaje jasno imaju
li potencijala za rast i daljnji
razvoj. Ne uspiju li se dokaza-
ti u poèetnom razdoblju od
godinu ili dvije, kompanije se
gase i nestaju. Kompanija u
kojoj sam trenutno zaposlena
nastala je upravo na takav na-
èin, a veæ nekoliko godina za
redom je meðu najbr�e rastu-

æim kompanijama u Velkoj
Britaniji.

Višestruko isplativ
transfer

● Smatrate li da Vam se taj
prelazak isplatio?

Prelazak iz PMF-a u Astex
pokazao se višestruko isplativ
u raznim sferama moga profe-
sionalnog i osobnog �ivota.
Teško je govoriti samo o pre-
lasku iz akademske institucije
u privatnu kompaniju izvan

konteksta prelaska iz Hrvat-
ske u UK. Transfer znanstve-
nika iz zemlje poput naše u
zemlju s najrazvijenijim znan-
stvenim potencijalom i resur-
sima u Europi je veæi napre-
dak nego prelazak iz akadem-
ske institucije u industriju.
Tehnološki napredak koji
prati znanost vezano uz in-
strumentaciju i robotiku kod
nas bio je sna�no zakoèen ma-
terijalnom oskudicom. Ona je,
doduše, bila znatno izra�enija

u ratnim i poratnim godina-
ma, ali ostavila je dubok jaz
izmeðu naših laboratorija u
odnosu na one u razvijenijim
zemljama. Upotreba robota
koji poveæavaju brzinu i efi-
kasnost pojedinih eksperime-
nata toliko je moæna da se
znanstveni problem kojim
sam se u Zagrebu bavila mje-
secima ovdje riješi u svega ne-
koliko sati. Va�nijom sma-
tram èinjenicu što danas ra-
dim na 'najvruæijim' znanstve-
nim temama u svijetu gdje se
svaki rezultat išèekuje, i èim
je prezentiran javnosti tisuæe
znanstvenika širom svijeta ra-
de na njemu i analiziraju ga.
Mene ta èinjenica uzbuðuje i
motivira a oboje je i te kako
va�no jer potièe znanstvenu
kreativnost i inovativnost. Ta-
koðer, plaæa je znatno veæa.
Novac nikada nije bio moja
najveæa pokretaèka snaga, ali
cijenim svoj rad i �elim da bu-
de adekvatno vrednovan i u
tom pogledu. Uz to, u znan-
stvenom parku Cambridge
postoji kompletno opremljen
fitnes centar s teretanom, or-
ganiziranim satovima vje�-
banja uz profesionalne in-
struktore te dvoranom za
squash. Kultura bavljena
sportom vrlo je razvijena i lju-
di svakodnevno vje�baju u
stanci za ruèak što je za mene
bilo pravo otkriæe.

Druga uloga znanosti
● Biste li se slo�ili s tvrd-

njom kako je suvremena zna-
nost sve manje intelektualna
razbibriga a sve više grana
privrede usmjerena proizvod-
nji i prodaji znanja kao svog
temeljnog proizvoda na slobo-
dnom tr�ištu?

Da. Znanost je danas u slu�-
bi društva bez obzira na insti-
tucije u kojima se obavlja i
ona nema nikakve veze sa
znanošæu od prije sto ili tristo
godina. To što se nekad radilo
tako da je šaèica bogatih, zna-
ti�eljnih i pametnih pojedina-
ca ili grupica radila i kontem-
plirala o smislu postojanja i
razvijala podruèja na osnovi
vlastitog interesa davno je
prošlo svršeno vrijeme. Naši
znanstvenici smatraju kako se
u razvijenim zemljama izdva-
ja puno novca za znanost pa bi
tako trebalo biti i kod nas, a
puno se manje prièa o tome
kakvu bi korist društvo imalo
od tih investicija. Istra�ivaèki
rad obavlja se radi generi-
ranja novih korisnih znanja i
izuma. Svejedno je radi li se o
kompanijama ili o akadem-
skim institucijama jer su aka-
demske institucije danas u ve-
æoj ili manjoj mjeri takoðer
orijentirane na zaradu.

● Je li u buduænosti moguæa
komercijalizacija znanosti u
Hrvatskoj?

Komercijalizacija znanosti
je, èini mi se, izlaz i moguæi
pokretaè stvarnih promjena
za kojima hrvatska znanost,
ogrezla u konzervativne i zas-
tarjele metode, naprosto vapi.
Kod nas se nerijetko pod is-
prikom znanstvenih ideala
provode istra�ivanja na samoj
margini smislenosti. Kako
drukèije opisati situaciju u ko-
joj je najveæi problem kod
prezentacije rezultata prona-
æi razlog zašto je nešto uopæe
raðeno. Takva istra�ivanja u
suvremenom društvu gube
utrku i nestaju. Ta metoda èiš-
æenja znanosti od balasta ne-
produktivnosti, neinventivno-
sti i uljuljkanosti je dobra i po-
�eljna. Èini mi se da u Hrvat-
skoj znanosti postoje nasto-
janja da taj proces konaèno i
stvarno zapoène.

LIDIA ÈERNI

D
r. Thea Kalebiæ, hrvat-
ska znanstvenica, du-
go godina radi u Wa-

shingtonu, u jednoj od naj-
presti�nijih farmaceutskih
tvrtki u svijetu - Novartisu,
poznatom po onkološkoj pro-
dukciji lijekova. Najpoznatiji
u cijeloj toj skali je zasigurno
Gleevec koji mo�emo kupiti i
u Hrvatskoj. Ovih je dana dr.
Kalebiæ sudjelovala na Prvom
kongresu hrvatskih znan-
stvenika iz domovine i svijeta
i imala vrlo zanimljivo preda-
vanje o ulozi moderne bio-
tehnologije u markiranju lije-
kova. Toènije, dr. Kalebiæ je
predstavila »medicinu po
mjeri èovjeka«.

Medicina po mjeri
èovjeka

● Opisali ste vrlo va�nu
ulogu tzv. molekularnih mar-
kera u kreiranju »modernog«
lijeka za »èovjeka buduænos-
ti«.

– Toèno, molekularni su
markeri, odnosno oni genski,
buduænost medicine. Novar-
tis je lider u onkološkoj pro-
dukciji lijekova. Gleevec, li-
jek koji smo nedavno proiz-
veli, daje vrlo uspješne rezul-
tate kod pacijenata koji bolu-
ju od leukemije, no ima i onih
koji razvijaju rezistenciju na
njega na svom genu. No, na
osnovu molekularne analize
mo�e se sa sigurnošæu reæi
koji su pacijenti razvili muta-
ciju odnosno rezistenciju i
potom oni mogu dobiti drugi
lijek koji je jednako tako
uèinkovit.

● Govorimo o medicini 21.
stoljeæa - »medicini po mjeri

èovjeka«?
– Da, to je vrlo obeæavajuæa

medicina koja æe lijeèiti toè-
no odreðena podruèja prema
specifiènim karakteristika-
ma. Specifiènim molekular-
nim potpisom svakog èovje-
ka, pacijenta, mo�e se dobiti
molekularna analiza na os-
novu koje se mo�e odrediti
terapija za pacijenta, odnos-
no lijek. To je novost u dosa-
dašnjem poimanju lijeèenja
bolesnika. Na taj se naèin
mo�e oèekivati poveæanje
uèinkovitosti lijeka, smanjiti
njegova toksiènost, odnosno
poveæati terapijska uèinkovi-
tost.

● U predavanju ste spome-
nuli da radite genske marke-
re za jednog hrvatskog lijeè-
nika.

– To je lijeènik iz Hrvatske,
koji radi u tvrtki koja razvija
molekularne markere na su-
rogat. Va�no je odrediti mar-
kere na tumorima, no nije je-
dnostavno dobiti tumorsku
biopsiju i podruèje velikog in-
teresa je odrediti markere na
tkivima poput ko�e ili kose,
jer su ona ista. Stoga se mo�e
pratiti promjena tih markera
i to mo�e omoguæiti da se
nadgleda uèinkovitost tret-
mana.

Proizvodnja lijeka je
dugotrajan i precizan
proces

● Kako se zapravo proizvo-
di jedan lijek?

– Sve zapoèinje znanstve-
nim istra�ivanjem i na toj se
osnovi potom razvija projekt.
Prva se faza odvija meðu ke-
mièarima i biokemièarima
koji sintetiziraju molekule
(skeniraju ih) kako bi im se

odredila biološka funkcija i
nakon toga proces prelazi u
ruke biologa koji odreðuju
koji su efekti molekule na
biološke procese, poglavito
na molekularne procese. Ci-
jela istra�ivanja svode se na
to da se naðe veza izmeðu
strukture i funkcije jednog
gena ili molekularnog fakto-
ra, nakon toga se u ispiti-
vanju na �ivotinjama cijeli taj
proces mo�e smatrati dovr-
šenim. Utvrðuje se sigurnost
buduæeg lijeka, da nije toksi-
èan i onda se mo�e zapoèeti
ispitivanje na èovjeku. No, ni-
je sve gotovo, to je tek prva
faza klinièkog ispitivanja i za-
tim se ide u opširnija istra�i-
vanja nakon kojih lijek mo�e
iæi u široku primjenu, na tr-
�ište. Dakle, proces je dugo-
trajan i vrlo precizan. Moraju
se znati svi pokazatelji.

● Kako ocjenjujete Prvi
kongres hrvatskih znanstve-
nika?

– Mislim da je ovaj kongres
dobar poèetni korak, dobro je
da znanstvenici meðusobno
raspravljaju o svojim profe-
sionalnim interesima i iskus-
tvima. Pozitivna je suradnja
izmeðu znanstvenika koji ra-
de u Hrvatskoj i onih u ino-
zemstvu. Ali moderna znano-
st danas tra�i primijenjenu
znanost odnosno njenu pri-
mijenjenu funkciju svugdje u
svijetu. Danas se znanstvene
metode primjenjuju u indus-
triji, ako se �eli stvoriti jedna
moderna industrija. �eli se
postiæi to da znanstveni re-
zultati budu direktno u fun-
kciji gospodarstva, znaèi in-
dustrije. Tako je svugdje u
svijetu. Hrvatska to treba sh-
vatiti.


